



What do I need to know if my child gets a formal caution? Parent/carer information

ဖဲယဖိမ့ၢ်လိာ်ဘဉ်တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးတဘ့ၣ်အခါယလိာ်သ့ၣ်ညါတာ်မနုၤလဲၣ်.

မိၢ်ပၢ်,ပုၤကွၢ်ထွဲကဟ့ၣ်ကယာ်တာ်အဂီၢ်တာ်ဂ့ၢ် တာ်ကျိၤ

တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးလၢတာ်သကံာ်ပဝး လၢအပုၤတာ်ဘဉ်ယိာ်တခါ စံးတာ်န့ၣ်မ့ၢ် မနုၤလဲၣ်.

တာ်သကံာ်ပဝးတာ်ဘဉ်ယိာ်အိၣ်လၢအဖိခိၣ်တခါမ့ၢ်တာ် တမံၤလၢပုၤတဂၤမၤအီၤလၢ ဘဉ်တဘ့ၣ် ကမၤကဲထီၣ်မ့ၢ်မၤကဲထီၣ်တ့ၢ်လံာ် တဘဉ်ဘဉ်ထံးမ့ၢ်တမ့ၢ်တၢ်လီၤပျံၤ လီၤဖုးလၢ အကစၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ပုၤအဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တာ် ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးတခါတဲဘဉ် ကျိတဂၤ လၢအဝဲသ့ၣ်အသကံာ်ပဝးဒုးကဲထီၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ် ဘဉ်တဘ့ၣ်ကဒုးကဲထီၣ်တာ် ဘဉ်ဒိမ့ၢ်တမ့ၢ် တၢ်လီၤပျံၤလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်ဒီးပုၤအဂၤ တဖၣ်အဂီၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ကဲထီၣ်ဖုး တၢ်လီၤပျံၤလၢတာ်တူၢ်လိာ်အီၤတသ့လၢတာ်သိၣ်လိာ်ဒီးတာ်မၤလိာ်တာ်တသ့ အပူၤန့ၣ်လီၤ. တာ်အံၤဘဉ်တာ်ဒုးအိၣ်ထီၣ် အီၤလၢကဒုးသ့ၣ်ညါန့ၣ်ဒီးန့ၣ်ဖိလၢအဝဲသ့ၣ် အသကံာ်ပဝးန့ၣ် လိာ်တာ်မၤဂ့ၢ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးတခါန့ၣ်မ့ၢ်လံာ်ပရၢတ ဘဉ်လၢအစံးန့ၣ်ဖိအသကံာ်ပဝးလၢအအိၣ် ဒီးတာ်ဘဉ်ယိာ်န့ၣ်တာ်မၤနီၣ်ယာ်အီၤလဲၣ်န့ၣ် လီၤ. အဲအဲအံၤန့ၣ်တာ်တကြိလၢအကထီၣ် ကျိတစၢ်တလီၤန့ၣ်ဘဉ်.

ဖဲယဖိမ့ၢ်ဒီးန့ၣ်ဘဉ်တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးတခါ တာ်မနုၤကကဲထီၣ်လဲၣ်.

ကျိကတဲသကံးတာ်သကံာ်ပဝးလၢတာ်ဘဉ်ယိာ် အိၣ်လၢအဖိခိၣ်ဒီးကရဲပုးတာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ် ဖိးသဲစးန့ၣ်ဆူန့ၣ်အအိၣ်လီၤ.ကျိခိၣ်အံၤကဟ့ၣ်န့ၣ်ဒီးတာ်ဟ့ၣ် ပလီၢ်ဖိးသဲစးလၢအကွဲး လီၤအသးအဒိတဘ့ၣ် လီၤ.

တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးအတာ်ပညိၣ်မ့ၢ်တာ်က ဟ့ၣ်န့ၣ်ဒီးတာ်ဆၢကတီၢ်တခါလၢအတာ်ကနၢ် ပၢ်တာ်ဘဉ်ဒိဘဉ်ထံးလၢအဝဲသ့ၣ်အသကံာ် ပဝးဒီးအာၣ်လီၤတူၢ်လိာ်ဝဲဒၣ်တာ်ဆိၣ်ထွဲ အတာ်ရဲၣ်တာ်ကျဲၤတခါလၢကမၤတၢ်ဒီးတာ်မၤအကျဲၣ်ခိၣ်သ့ၣ်လၢအဆိၣ်ထွဲတာ်သကံာ် ပဝးလၢအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ကျိကဟ့ၣ်န့ၣ်ဒီးန့ၣ် ခွဲးယာ်လၢတာ်ကထံာ်လိာ်သးဒီးအဝဲသ့ၣ်လၢ တာ်ကတဲသကံးတာ်သကံာ်ပဝးဒီးလၢတာ်က ရဲၣ်ကျဲၤမ့ၢ်တမ့ၢ်ကွၢ်သမံသမိးကွၢ်ဆိၣ်ထွဲ လၢန့ၣ်ဒီးန့ၣ်လိာ်ဘဉ်အီၤန့ၣ်လီၤ.

န့ၣ်ပၢ်ကီးပုၤဆိၣ်ထွဲတာ်တဂၤဆူတာ်အိၣ်ဖိၣ်တခါလၢလံာ်ဒီးကျိန့ၣ်သ့လီၤ.

တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးလၢတာ်သကံာ်ပဝး လၢ တာ်ဘဉ်ယိာ်အိၣ်တခါအဂီၢ်န့ၣ်တာ်ကဟ်လီၤ အီၤလၢ ကျိထီၣ်အနံၤထီၣ်ဘးအသီ ၅၀ အဂီၢ်လီၤ. ဖဲဆၢကတီၢ် ဝဲအံၤ,န့ၣ်ဖိအံၤဘဉ်တ ဘဉ်တာ်ကဟ်ကတီၢ်အတာ်ထီၣ်ကျိဖဲတသကံာ်ပဝးကဲထီၣ်ကဒီးအသီတဘျီမ့ၢ်တမ့ၢ်လၢ တာ်တာ်သကံာ်ပဝး,တဖၣ်လၢတာ်ဘဉ်ယိာ်အိၣ်လၢအဖိခိၣ်လၢအဂၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲယဖိအံၤမ့ၢ်မၤန့ၢ်တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးတဘ့ၣ် အခါယဘဉ်မၤတာ်မနုၤလဲၣ်.

ဖဲယကံးဂၤဒဲးယုာ်ယုာ်တဘျီတခါခိၣ်ကမၤတာ်လၢ ကျိအတာ်ဘျီတဖၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ် တာ်သကံာ်ပဝးအတာ် ဟ်ပနီၣ်လၢကျိဖိတဖၣ်အဂီၢ်လၢတာ်တပျဲအမၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. တဘျီတခါ,ဖဲတာ်အံၤမ့ၢ်ကဲထီၣ်န့ၣ်,တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ် ဖိးသဲစးတခါတာ်ကဟ့ၣ်လီၤအီၤလီၤ. တာ်ဂ့ၢ်တာ်ကျိၤဆူညါဘဉ်ယး ဖဲန့ၣ်မ့ၢ်ဟ်ယုာ်လၢ တာ်မၤကဲထီၣ်တာ်ကီတာ်ခဲလၢကျိအခါ ဘဉ်မၤတာ် မနုၤလဲၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ.

ဖဲန့ၣ်မ့ၢ်ဒီးန့ၣ်ဘဉ်တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးတခါ,တာ် အံၤအီၤပညိၣ်မ့ၢ်ဝဲတာ်သကံာ်ပဝးလၢ တာ်ကလိာ်ဘဉ် တာ်ကန့ၣ်ယုာ်အီၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲလီၤ. န့ၣ်ဟ်ယုာ်မၤသကံးတာ် ဒီးကျိန့ၣ်အ ကါဒိၣ်နီၢ်မးလၢတာ်ရဲၣ်ကျဲၤပၢ်ဆူန့ၣ်ဖိအတာ် သကံာ်ပဝးဒီးတာ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီထီၣ်ဂ့ၢ်ဖိအစၢ တဖၣ်တပူၤယီၤန့ၣ်လီၤ. ကတီၢ်တာ် ဒီးကျိခိၣ်ဘဉ်ယးတာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစးဒီးမၤသကံး တာ်ဒီးကရူၢ်ဆိၣ်ထွဲန့ၣ်ဖိလၢအကမၤအိၣ်ထီၣ်တာ်အစၢ တနီၤအဂီၢ်တက့ၢ်.

ဖဲတာ်သကံာ်ပဝးအံၤမ့ၢ်ကဲထီၣ်အသးတဘျီကဒီးန့ၣ် တာ်မနုၤကမၤအ သးလဲၣ်.

ဖဲတာ်သကံာ်ပဝးလၢအကဲတာ်လီၤဘဉ်ယိာ်မ့ၢ်ကဲ ထီၣ်ဒီးအသးအသီတဘျီလၢ ကျိအမ့ၢ်နံၤ အသီ ၅၀ အတီၤပူၤဖဲတာ်ဟ့ၣ်လီၤဝဲဒၣ်တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဖိးသဲစး အခိၣ်ထံးတ ဘဉ်န့ၣ်, ကျိခိၣ်ဘဉ်တဘဉ်ကဆၢတာ်ဝဲ ဒၣ်လၢတာ်ကဟ်ကတီၢ်န့ၣ်ဖိအတာ်ထီၣ်ကျိတစၢ် တလီၤန့ၣ်လီၤ. တာ်ဆၢတာ်တခါလၢတာ်တြိန့ၣ်ဖိလၢ အတာ်ထီၣ်ဘဉ်ကျိတစၢ်တလီၤအံၤ ကကဲထီၣ်အသး ထဲဒၣ်ဖဲကျိခိၣ်ကွၢ်ဝဲဒၣ်တာ်သကံာ်ပဝးဝံၤအလီၢ်ခိၣ် ဒီး န့ၣ်ဖိအဂီၢ်တဂၤ အတာ်လိာ်ဘဉ်တဖၣ်ဒီးဖဲသ့ၣ်လၢအ ဂၤအတာ်လိာ်ဘဉ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တာ်ဂ့ၢ်တာ်ကျိၤ ဘဉ်ထွဲဒီးတာ်ဟ် ကတီၢ်ကျိဖိတဂၤအတာ်ထီၣ်ကျိတစၢ်တလီၤအဂီၢ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ.

ဖဲယမ့ၢ်အိၣ်ဒီးဝဲဒၣ်ဒီးတာ်ဘဉ်ယိာ်တဖၣ်အခါမ့ၢ်ယ ဘဉ်မၤတာ်မနုၤလဲၣ်.

ဖဲန့ၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတာ်ဘဉ်ယိာ်ဘဉ်ယးန့ၣ်ဖိအတာ်မၤလီ မၤဒီး,တာ်သကံာ်ပဝးမ့ၢ်တမ့ၢ်တာ်အိၣ် မ့ၢ်ဆိးပၤလၢ ကျိန့ၣ်,တာ်လီၤအဂ့ၢ်ကတၢ်လၢတာ်ကစးထီၣ်မ့ၢ်တာ် ကကတီၢ်တဘျီဒီးကျိ သရၣ်သမၤ,ကျိခိၣ်အစၢမ့ၢ်တမ့ၢ် ကျိခိၣ်ခံဂၤတဂၤန့ၣ်လီၤ. တာ်ဂ့ၢ်အါတက့ၢ်န့ၣ်တာ် ယာ် လီၤဘျီလီၤအီၤသ့ၣ်ဖျိတာ်ကတီၢ်တာ်ဒီးပုၤလၢအ သ့ၣ်ညါန့ၣ်ဖိဒီးတာ်အိၣ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တဘျီတခါန့ၣ်ကလိာ်ဝဲသကံးတာ်ဒီးပုၤအဂၤတဂၤ န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်ဟ့ၣ်န့ၣ်ဒီးတာ်ဆဲးကျိး အတာ်ဂ့ၢ်တာ်ကျိၤ လၢန့ၣ်လီၤကတီၢ်တာ်ကူၣ်ဘဉ်ကူၣ်သ့အဝဲဒၣ်ဒီးလၢ အမၤစၢၤတာ်သ့န့ၣ် ကသ့ဝဲလီၤ. ဒ်န့ၣ်အသးဆိကမိၣ် ထီၣ်ဘဉ်ယးတာ်ကတီၢ်တာ်ဒီးန့ၣ်ဖိအကသံၣ်သရၣ်ဖဲန မ့ၢ်ဆိကမိၣ်လၢတာ်ဆူးတာ်ဆါအတာ်ဂ့ၢ်တဖၣ်ကအိၣ် ဝဲဒၣ်လၢန့ၣ်တာ်ဘဉ်ယိာ်အဂီၢ်အခါ န့ၣ်တက့ၢ်.

လၢတာ်ဂ့ၢ်တာ်ကျိၤဆူညါဘဉ်ယး တာ်ကတီၢ်ခဲးတာ် လၢန့ၣ်ဖိအဂီၢ် န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်, ဒ်န့ၣ်အသး ကျိအပူၤတဂၤ အခူၣ်ထာၣ် လၢအရဲၣ်လီၤယာ်ကျိၤကွၢ်လၢတာ်ဆဲး ကျိးဒီးကျိတဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲလီၤ.

တာ်ဂ့ၢ်တာ်ကျိၤလၢယမၤန့ၢ်အီၤလၢကျိအအိၣ်သ့မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်.

နသံကွၢ်ကျိဒီးတာ်ဂ့ၢ်တာ်ကျိၤဆူညါဘဉ်ယးတာ်မနုၤကဲထီၣ်တ့ၢ်အသးလဲၣ်ဒီးဘဉ်မနုၤအ ယိလဲၣ်န့ၣ်သ့လီၤ. ကျိကြးရဲၣ်ပုးန့ၣ်ဒီးတာ်ဂ့ၢ်လၢအအိၣ်လၢတာ်ဆၢတာ်တမံၤလၢလံာ်အ လီၢ်ခံတဖၣ်,တာ်မၤလၢအကဲထီၣ်အသးတဖၣ်ဒီးဖဲမ့ၢ်ဒီးန့ၣ်တာ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်အလံာ်တဘ့ၣ် အခါဘဉ်မၤမနုၤလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

လီၤတဲစိအတာ်ကတီၢ်ကျိးထံအတာ်မၤစၢၤအတာ်ဖဲး တာ်မၤ

ဖဲန့ၣ်မ့ၢ်အဲၣ်ဒီးဆဲးကျိးကျိဒီးလိာ်ဘဉ်တာ်မၤစၢၤယုာ်ဒီးအဲး ကလဲးကျိန့ၣ်ကံးဘဉ်လီၤတဲစိတာ် ကတီၢ်ကျိးထံအတာ် မၤစၢၤအတာ်ဖဲးတာ်မၤ တဖၣ်လၢ 131 450, တဲဘဉ်အဝဲသ့ၣ်ဒီးန ကျိၣ်လၢန့ၣ်လိာ်ဘဉ်အီၤဒီးယုာ်န့ၣ် ပုၤတူၢ်လိာ်လီ တဲစိလၢကကံးန့ၣ်ဒီးန့ၣ်ကျိတက့ၢ်. ပုၤတူၢ်လိာ်လီတဲစိတာ်ကံးကမၤန့ၢ်ပုၤကတီၢ်ကျိးထံ တာ်တဂၤလၢလီၤတဲစိအလီၤ လၢတာ်ကမၤစၢၤန့ၣ်ယုာ်ဒီး န့ၣ်တာ်သကံး တာ်န့ၣ်လီၤ. လၢတာ်မၤစၢၤအတာ်ဖဲးတာ် မၤတခါအံၤအဂီၢ်တာ်တယုာ်ဒီးအပူၤဘဉ်.